Broken Symmetries
Modern physics has shown that really small distance scales are only accessible through higher and higher energies. While these energy states cannot be viewed directly, they can be illuminated through the fallout from high energy collisions. This piece is my attempt to go beyond the microscopic study of sonic phenomena that has characterized much of my earlier music, taking the further step of creating a mental ‘particle accelerator’ for sound, where I can create fully fused, impossibly dense and difficult sounds and force them to collide and interact. Then, by releasing the energy, I can track these sounds as they change again and again into new lower energy forms; thereby, collecting the decay products from high energy musical reactions and using them to highlight the broken symmetries that lead to a whole garden of musical manifestations. Sometimes these manifestations are fragile, short-lived, but memorable specificities, while other times they are just generic members of one or another class of sounds. Broken Symmetries seeks to explore how a few ‘simple’ objects when viewed kaleidoscopically at ever varying levels of energy can provide a constantly shifting movement which gradually moves towards fusion with the increase of energy (as is also true for the forces and particles of nature). In the constant shimmer and motion - as one manifestation gives way to another - something close to melody, but of a new sort, emerges. And as the underlying energy waxes and wanes, something akin to form results. 

This piece was written for and is dedicated to Dominque My, Patrice Bocquillon, and the Ensemble FA. Their extraordinary talent, skill and devotion has been an important source of inspiration to me for the last ten years.

Broken Symmetries
La physique moderne a montré que les très petites échelles de distance ne sont accessibles que par la mise en jeu d'énergies de plus en plus grandes. Bien que ces états d'énergie ne puissent être visualisés directement, ils peuvent être mis en évidence par les retombées des collisions à haute énergie. Cette pièce constitue une tentative de ma part pour dépasser l'étude microscopique des phénomènes sonores, caractéristique de la plus grande partie de mon oeuvre préalable. J'y fais un pas de plus vers la création d'un 'accélérateur de particules mental' du son, dans lequel je puis créer des sons exceptionnellement denses et complexes, parfaitement fusionnés, et que je force à interagir et entrer en collision. Puis, en relâchent l'énergie, je peux suivre ces sons pendant qu'ils changent encore et encore vers des formes de basse énergie ; de la sorte je recueille les chutes de ces interactions musicales à haute énergie et les utilise pour révéler les ruptures de symétries qui conduisent à tout un jardin de manifestations musicales. Quelque fois ces manifestations sonores sont fragiles, éphémères, mais dotées d'une mémorable spécificité; d'autres fois,  elles ne sont que des membres génériques de telle ou telle classe de sons. Broken Symmetries cherche à explorer la façon dont quelques objets simples, lorsqu'ils sont observés d'une manière kaléidoscopique à des niveaux toujours variés d'énergie,  produisent un mouvement constamment déplacé et qui évolue graduellement vers la fusion quand l'énergie augmente (ce qui est aussi vrai des forces et des particules dans la nature). Dans ce constant mouvement - o� chaque manifestation  laisse place à la suivante - quelque chose proche de la mélodie, mais d'une nouvelle espèce, émerge. Et, comme l'énergie sous-jacente s'affaiblit  et s'évanouit, quelque chose comme une forme en résulte.
